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 قالیباف در جلسه مشترک 

با وزیر »تعاون، کار و رفاه اجتماعی«:

اقلام نبايد بيش از ميزان افزايش 
حقوق ها گران شوند

عصر دیروز کمیس�یون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي میزبان 
محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس و احمد میدري، وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعي بود تا درباره نحوه اجراي طرح کالابرگ الكترونیك 
و مسائل مرتبط با صندوق هاي بازنشس�تگي گفت وگو کنند. این 
نشست که با هدف بررسي چالش هاي معیشتي و رفاهي مردم برگزار 
شد، بر ضرورت اجراي دقیق تعهدات قانوني، بهبود معیشت اقشار 
کم درآمد و اصلاح ساختار صندوق هاي بازنشستگي تأکید داشت. 

     
محمدباقر قاليباف در اين نشست با اشاره به سطح بالاي سياستگذاري 
در كشور اظهار داشت: »دولت به وظايف خود عمل مي كند و ما تاكنون 

حدود ۳۸۰همت به تأمين اجتماعي كمك كرده ايم.« 
وی با طرح اين پرسش كه »موضوعات صندوق بازنشستگي كي قرار 
است حل ش��ود؟«، از وضعيت كنوني مديريت صندوق ها انتقاد كرد و 
افزود: »آيا كشور و صندوق ها و اقتصاد كشور اين گونه قابل كنترل است؟ 
مطمئن هستم با اين نگاه و روش، مجلس و دولت به جايي نمي رسند. 

بايد با منطق و دقيق حركت كنيم.«
قاليباف سياست هاي ابلاغي رهبر معظم انقلاب و برنامه هفتم توسعه 
را مبناي وفاق بين مجلس و دولت دانس��ت و تأكي��د كرد: »مجلس 
در عين نظ��ارت، بايد از دول��ت حمايت كند و مچ گي��ري نكند، بلكه 

دست گيري كند.« 
او همچنين بر نقش مردم در عرصه هاي مختل��ف تأكيد كرد و گفت: 
»در سال سرمايه گذاري براي توليد، سرمايه هاي خرد پراكنده بسيار 

مؤثر هستند.«
  »پرداخت دیون بیمه ها« اولویت فوري

رئيس مجلس با اش��اره به قانون مصوب مجلس و دول��ت درباره حق 
بيمه ها گفت: »دولت نبايد در پرداخت قانوني خود به بيمه ها كوتاهي 
كند. از فروردين بايد تمام ديون بيمه ها از سوي دولت پرداخت شود.« 
وی با تأكيد بر جلوگي��ري از ايجاد اضطرار براي م��ردم افزود: »نبايد 

بيماران در داروخانه ها و بيمارستان ها اذيت شوند.« 
قاليب��اف همچني��ن خواس��تار تس��ويه طلب هاي حسابرسي ش��ده 
صندوق هاي بازنشستگي در بازه پنج ساله شد و از كميسيون اجتماعي 

خواست اين موارد را از دولت مطالبه كند. 
   »اصلاح صندوق هاي بازنشستگي« خروج از بنگاه داري

قاليباف در بخش ديگري از سخنانش بر لزوم تعيين تكليف بنگاه هاي 
وابسته به صندوق هاي تأمين اجتماعي تأكيد كرد و گفت: »براي كساني 
كه خلاف قانون عمل مي كنند، حتي جرم انگاري و انفصال از خدمت 

در نظر گرفته شده است.« 
وی پيشنهاد داد كه اگر واگذاري بنگاه ها ممكن نيست، مديريت آنها به 

بخش خصوصي سپرده شود. 
رئيس مجلس با اش��اره به برنامه هفتم توس��عه كه با همكاري دولت 
سيزدهم و به  صورت ميداني تدوين ش��ده است، اظهار داشت: »نبايد 
اجراي برنامه هفتم را عقب بيندازيم. در اين برنامه، بايد صندوق ها را از 

بنگاه داري خارج كنيم.«
   »کالابرگ الكترونیك« چالش داده ها و حمایت از معیشت

در موضوع كالاب��رگ الكتروني��ك، قاليب��اف از نب��ود هماهنگي در 
سامانه هاي اطلاعاتي انتقاد كرد و گفت: »داده هاي دقيقي داريم، اما به 
دليل ناهماهنگي، سامانه به روزي در كالابرگ و يارانه نداريم. چرا وقتي 

يك پرايد جابه جا مي شود، دهك خانوارها تغيير مي كند؟« 
وی با تأكيد بر توزيع عادلانه منابع افزود: »به جاي ابتداي زنجيره، بايد 
به انتهاي زنجيره ارز ترجيحي بدهيم. مكلف هستيم هفت يا هشت قلم 
اساسي را كه در سلامت خانواده مؤثر است به مردم بدهيم و اين اقلام 

نبايد بيش از ميزان افزايش حقوق ها گران شوند.«
رئيس مجلس هدف از كالابرگ را توزيع كالا ندانست و گفت: »در قانون 

چنين چيزي نيست و آقاي پزشكيان نيز اين مورد را قبول ندارد.« 
او با اش��اره به تخصيص 1۸/2ميليون دلار ارز ترجيحي براي كالاهاي 
اساسي تأكيد كرد: »شبكه توزيع كالاي ما در سامانه نيازمند اطلاعات 
دقيقي است. كالاهاي اساسي در حوزه جواني جمعيت و مواد خوراكي 

بايد تحت پوشش كالابرگ قرار بگيرند تا آرامشي به جامعه بدهد.«
    برنامه هفتم توسعه و نظارت مستمر

قاليباف با اش��اره به تعريف ش��وراي عالي نظارت بر برنامه هفتم براي 
اولين بار گفت: »عملكرد يك ساله كميسيون ها و وزارتخانه ها در اجراي 

برنامه هفتم توسعه در شهريورماه امسال بررسي مي شود.« 
او از آمادگي مجلس براي برگزاري جلسات مشترك با دولت در موضوع 

كالابرگ خبر داد و افزود: »قصد كمك به دولت را داريم.«
    اشتغال، معیشت و اولویت هاي مجلس

رئيس مجلس با تأكيد بر حفظ س��طح كنوني اشتغال گفت: »ناترازي 
انرژي، سلامت، معادن و بانك ها نياز به جلسات تخصصي دارد.« 

او همچنين از پرداخت معوقات بازنشستگان در فروردين ماه خبر داد و 
افزود: »مجموعه هاي بازنشستگي، موضوعات كارگري و كميته امداد 

در اولويت هاي مجلس هستند.« 
قاليباف با اشاره به اهميت معيشت اظهار داشت: »كساني كه در 
فقر ش��ديد هس��تند، بايد مورد توجه جدي قرار بگيرند. رسيدن 
به تورم تك رقم��ي زمان مي برد، اما افزايش ق��درت خريد خانوار 

ضروري است.«
    عزمي براي حل چالش ها

نشست كميسيون اجتماعي با حضور قاليباف و ميدري، نشان دهنده 
تعهد مجلس به نظ��ارت بر اجراي تعهدات قانوني و حمايت از اقش��ار 
آس��يب پذير بود. تأكيد بر پرداخت ديون بيمه ه��ا از فروردين، اصلاح 
ساختار صندوق هاي بازنشستگي و بهبود اجراي كالابرگ الكترونيك، 
گام هايي براي كاهش فش��ار بر مردم اس��ت. موفقيت اين برنامه ها به 
هماهنگي بين قوا و به روزرساني س��امانه هاي اطلاعاتي بستگي دارد. 
مجلس با رويكردي نظارتي و حمايتي در تلاش است اين سياست ها به 

نتايجي ملموس براي جامعه منجر شود.

پرداخت وام 400 میلیون توماني قرض الحسنه به اقشار تحت حمایت

 دولت در مسکن
به جاي مطالبه گري بايد گزارش عملکرد بدهد 

پزشكیان: آمار دقیقي از خانه هاي خالي یا مالكان آنها در کشور وجود ندارد و اطلاعات کافي از منابع و زیرساخت هاي شهري نداریم

بهناز قاسمی
  گزارش یک

جلس�ه ش�وراي عالي مس�كن با محوریت 
تأمین مس�كن محرومان بعد از ماه ها تأخیر 
برگزار شد. تخصیص وام 400 میلیون توماني 
قرض الحسنه به اقشار تحت حمایت )دهك 
یك ت�ا 4( و س�اخت 75 هزار واحد مس�كن 
اس�تیجاري با مش�ارکت بخش هاي عمومي 
غیردولتي، خیران، بنیاد مسكن و سایر نهادها 
از مهم ترین مصوبات این جلسه بود. همچنین 
شوراي عالي مسكن به وزارت راه و شهرسازي 
اجازه داد از محل املاک، مستغلات و اراضي در 
اختیار خود، واحدهاي مسكوني میان قیمت و 
اقتصادي ب�راي زوج هاي ج�وان تأمین کند. 
نبود اطلاعات کافي از منابع و زیرساخت هاي 
شهري موضوعي بود که رئیس جمهور در این 
جلس�ه از آن انتقاد کرد و افزود: »بدون حل 
این ضع�ف اطلاعاتي، ام�كان تصمیم گیري 
صحی�ح در ح�وزه مس�كن وج�ود نخواهد 
داشت. من با مصوباتي که دوستان پیشنهاد 
مي دهند مش�كلي ن�دارم، اما بای�د بدانیم 
سیاست هاي کلي ما در حوزه مسكن، با توجه 
به ناترازي هاي کش�ور چه نتیجه اي خواهد 
داشت؟ به عنوان نمونه، آیا مي توان در شهري 
مانند تهران که با مش�كل کمبود آب مواجه 
اس�ت، بارگذاري جمعیتي جدید داش�ت؟«

     
كش��ور ما همواره از نبود اطلاع��ات و آمار دقيق 
و به ط��ور كلي نقص جامع��ه آم��اري از منابع و 
زيرس��اخت ها در تمام بخش ه��اي اقتصادي، از 
كش��اورزي و صنعت گرفته تا زيرس��اخت هاي 
ش��هري و روس��تايي رنج مي برد. در اين سال ها 
هيچ دولتي نتوانسته است اين معضل را حل كند، 
زيرا همواره ذي نفعاني در دولت وجود دارند كه از 

شفافيت آمار ها و اطلاعات ضرر مي كنند. 
حل مش��كل 7 ميليون مس��تأجر كه هر ساله با 
افزاي��ش وديعه مس��كن روبه رو هس��تند، بدون 
وجود آمار و اطلاعات دقي��ق از ميزان خانه هاي 
خالي و مالكان آنها و نبود اطلاعات كافي از منابع 
و زيرساخت هاي شهري و از همه مهم تر همكاري 
اندك سيستم بانكي براي پرداخت وام و تسهيلات 
وديعه مسكن كار دشواري اس��ت؛ موضوعي كه 
روز گذش��ته رئيس جمهور نيز به آن اشاره كرد و 
از مسئولان مربوط خواست آمار و اطلاعات كافي 
از منابع و زيرساخت هاي شهري و تعداد خانه هاي 

خالي جمع آوري كنند. 
بيش از چهار سال است وام وديعه مسكن هر ساله 
پيش از آغاز نقل و انتقال مس��تأجران در دس��تور 
كار دولت قرار مي گيرد و بودج��ه اي نيز براي آن 
تخصيص داده مي شود. اين وام كه با سود 2۳ درصد 
محاسبه مي شود، بسياري از مستأجران را گرفتار 
بوروكراسي اداري دريافت وام كرده است، به طوري 
كه مهر سال گذشته اعلام شد، متقاضيان وام وديعه 

مسكن يك سال است در نوبت مانده اند. 
قس��ط وام 15۰ ميلي��ون تومان��ي: ح��دود 
4 ميليون و22۸ ه��زارو571 تومان در ماه، قس��ط 
وام 225 ميليون توماني: حدود 6 و ۳42 هزارو۸56 
تومان در ماه و قس��ط وام ۳۰۰ ميلي��ون توماني: 
ح��دود ۸ ميليون و457 هزارو141 توم��ان در ماه 
مي ش��ود كه با يك حس��اب سرانگش��تي، جمع 
س��ود وام وديعه مس��كن در پنج س��ال پرداخت 
ماهانه، از اين قرار اس��ت: س��ود وام 15۰ ميليون 
تومان��ي: ح��دود 1۰۳ ميليون و714 ه��زارو24۰ 
توم��ان، س��ود وام 225 ميلي��ون تومان��ي: 
ح��دود 155 ميليون و571 ه��زارو۳6۰ توم��ان 
و س��ود وام ۳۰۰ ميلي��ون تومان��ي: ح��دود 

2۰7 ميليون و42۸ هزارو4۸۰ تومان. 
از  اطلاع�ات  فق�دان  پزش�كیان:   
زیرساخت هاي شهري تصمیم گیري را سخت 

کرده است 
روز گذشته جلسه شوراي عالي مسكن پس از ماه ها 
تأخير با حضور رئيس جمهور برگزار ش��د. در اين 
جلسه مصوباتي مبني بر پرداخت وام 4۰۰ ميليون 
توماني به اقشار آسيب پذير و دهك هاي يك تا 4 و 
س��اخت خانه براي كارگران نيز به تصويب رسيد. 
با توجه به اينكه ساخت خانه براي كارگران قطعاً 

مش��مول گذر زمان و افزايش هزينه هاي ساخت 
مي شود، عملًا تضمين اجرايي ندارد، اما تسهيلات 
قرض الحسنه چنانچه سيستم بانكي همكاري كند، 
شايد قابل اجرا باش��د، البته به شرطي كه شرايط 

بانك ها براي معرفي ضامن سختگيرانه نباشد .
به گزارش صداوس��يما، رئيس جمهور در جلس��ه 
ش��وراي  عالي مس��كن با انتقاد از فقدان داده ها و 
اطلاعات كافي براي تصميم گيري در حوزه توسعه 
ش��هري گفت: وقتي اطلاعات لازم درباره منابع و 
زيرساخت هاي ش��هري در اختيار نداريم، چگونه 

مي توان براي توسعه شهر ها تصميم گيري كرد؟
وي با تأكي��د بر اهميت سياس��تگذاري مبتني بر 
واقعيت هاي موجود كشور افزود: من با مصوباتي كه 
دوستان پيشنهاد مي دهند، مشكلي ندارم اما بايد 
بدانيم سياست هاي كلي ما در حوزه مسكن، با توجه 
به ناترازي هاي كشور چه نتيجه اي خواهد داشت؟ 
به عنوان نمونه، آيا مي توان در شهري مانند تهران 
كه با مش��كل كمبود آب مواجه اس��ت، بارگذاري 

جمعيتي جديد داشت؟
پزشكيان تهيه نقشه جامع توسعه شهري را ضروري 
توصيف و تصريح كرد: شوراي عالي شهرسازي بايد 
ابتدا محدوده هاي قابل توسعه در شهر ها را مشخص 
كند و پ��س از آن تصميم گيري درباره گس��ترش 
ش��هر ها صورت گيرد. ساخت وس��از بدون در نظر 
گرفتن زيرساخت هاي لازم، تنش و مشكلات جدي 

براي شهر ها ايجاد خواهد كرد. 
پزش��كيان با بيان اينكه بدون نقشه جامع توسعه 
ش��هري نمي توان مس��ائل ش��هر ها را حل كرد، 
خاطرنشان كرد: در نبود چنين نقشه اي، نمي توان 
درباره بارگذاري هاي جديد در تهران يا ساير شهر ها 
تصميم درستي گرفت. اگر قرار است توسعه صورت 
گيرد، بايد پيشاپيش منابع و زيرساخت هاي لازم 

آن تأمين شود. 
رئيس جمهور همچنين با اشاره به ضعف داده هاي 
آماري در حوزه مس��كن گفت: در حال حاضر آمار 
دقيقي از تعداد خانه هاي خالي ي��ا مالكان آنها در 
كشور وجود ندارد. بدون حل اين ضعف اطلاعاتي، 
امكان تصميم گيري صحيح در حوزه مسكن وجود 
نخواهد داش��ت. چرا كد ملي جغرافيايي هنوز در 
كشور اجرايي نشده و كاداستر هم كامل نشده است، 
تا وقتي اين اطلاعات تكميل نشود، نمي توان مسائل 

حوزه زمين و مسكن را حل كرد. 
    با کمك خیران 

مسكن محرومان تأمین مي شود 
پزشكيان در ادامه از آمادگي دولت براي اختصاص 
زمين به دس��تگاه هاي اجرايي در سواحل جنوبي 
كشور براي ساخت مسكن كاركنان خبر داد و افزود: 
در شهر هاي بزرگ، به ويژه تهران، به دليل كمبود 

امكانات بايد پيش از هر تصميمي نسبت به تأمين 
زيرساخت ها اطمينان حاصل شود. 

رئيس جمهور با تأكيد ب��ر اهتمام ويژه دولت براي 
تأمين مس��كن محرومان گفت: همان گونه كه با 
كمك خيران و مردم توانستيم مدرسه سازي كنيم، 
براي س��اخت مس��كن محرومان نيز با مشاركت 

خيران و مردم اقدام خواهيم كرد. 
وي با اشاره به لزوم استفاده از ظرفيت هاي محله اي 
و مردمي در رفع مشكلات معيشتي اقشار ضعيف 
جامعه خاطرنش��ان كرد: در جامعه اسلامي نبايد 
شرايطي وجود داشته باشد كه عده اي با مشكلات 
شديد معيشتي رو به رو باشند. دولت مصمم است با 
كمك خيران و مشاركت مردمي، اقدامات ويژه اي 

براي دهك هاي پايين جامعه انجام دهد. 
پزش��كيان همچنين ب��ر بهره گي��ري از ظرفيت 
نيرو هاي جهادي و بسيج در امر ساخت مسكن براي 
محرومان تأكيد كرد و گفت: همانطور كه با كمك 
نيرو هاي جهادي موفق به ساخت مدارس شديم، 

مي توانيم براي مردم نيازمند نيز خانه بسازيم. 
  طبق مصوبه جدید

 2 نوع وام  به مستأجران پرداخت مي شود
به گزارش ايسنا، در دومين جلس��ه شوراي عالي 
مسكن دولت چهاردهم به رياست رئيس جمهور، 
موضوع بس��ته حمايت از مس��تأجران به تصويب 
رسيد. از مفاد اين بس��ته مي توان به پرداخت وام 
4۰۰ ميلي��ون توماني وديعه و س��اخت مس��كن 
استيجاري اش��اره كرد. از ديگر مواردي كه در اين 
نشست مطرح شد، تأمين مسكن كارگران صنايع 

بزرگ و پرسنل فراجا بود. 
آن طور كه حبيب الله طاهرخاني، معاون مس��كن 
و س��اختمان وزير راه و شهرس��ازي گفته اس��ت، 
مهم ترين مح��ور بس��ته حمايت از مس��تأجران 
در كوتاه م��دت، پرداخ��ت دو ن��وع وام وديعه به 
اجاره نشين هاس��ت. بر اين اساس، ش��وراي عالي 
مس��كن ب��ا پرداخ��ت وام 4۰۰ ميلي��ون توماني 
قرض الحسنه به اقشار تحت حمايت موافقت كرد. 
همچنين مطابق روال سال هاي گذشته، وام وديعه 
به ساير مستأجران نيز پرداخت مي شود كه در اين 
زمينه 2۰۰همت اختصاص مي يابد. احتمالاً سقف 
اين وام براي مس��تأجران در ته��ران ۳۰۰ ميليون 

تومان خواهد بود. 
معاون وزير راه و شهرسازي درباره ساماندهي بازار 
مسكن استيجاري گفت: در اين راستا، شوراي عالي 
مس��كن به وزارت راه و شهرس��ازي اج��ازه داد از 
محل املاك، مس��تغلات و اراضي در اختيار خود، 
واحدهاي مس��كوني ميان قيمت و اقتصادي براي 

زوج هاي جوان تأمين كند. 
به گفته طاهرخاني، همچنين مقرر ش��د در قالب 

برنامه هفتم توسعه 75 هزار واحد مسكن استيجاري 
با مشاركت بخش هاي عمومي غيردولتي، خيران، 

بنياد مسكن و ساير نهادها ساخته شود. 
وي تصريح كرد: مسكن س��ازماني نيز يكي ديگر 
از موضوعات مطرح ش��ده در جلس��ه شوراي عالي 
مسكن بود، در اين زمينه، مقرر شد تأمين مسكن 
براي پرسنل فراجا در اولويت قرار گيرد، همچنين 
تأكيد شد براي كاركنان و كارگران صنايع بزرگ نيز 

با مشاركت اين صنايع، مسكن احداث شود. 
نرگس رزبان، مديركل دفتر اقتصاد مسكن وزارت 
راه و شهرس��ازي نيز جزئياتي از دومين نشس��ت 
شوراي عالي مسكن به رياس��ت رئيس جمهور در 
دولت چهاردهم را تشريح كرد و گفت: در موضوع 
ساماندهي و مديريت بازار، راهكارهاي را براي امكان 
دسترسي به مسكن استيجاري براي زوج هاي جوان 
و خانواده هاي كم درآمد در نظر داريم كه به تدريج 
اعلام خواهد شد. به گفته وي، سرفصل سوم، بسته 
استيجار ش��امل راهكارهاي ميان مدت مبتني بر 
افزايش واحدهاي مس��كوني در بازار اس��ت كه به 
شكل غيرمستقيم به ساماندهي بازار مسكن كمك 
مي كند. رزبان ادامه داد: براي تعيين سقف اجاره ما 
در بسته هاي پيش��نهادي قيمت نداده ايم و بعد از 

بررسي مصوبات و راهكارها نتيجه اعلام مي شود. 
وي در خص��وص دريافت اجاره به��ا و راهكارهاي 
پيش بيني شده درباره آن توضيح داد: ماده7 قانون 
ساماندهي زمين، مس��كن و اجاره بها، چارچوبي 
را براي افزايش س��قف اجاره بها تعيي��ن كرده كه 
چارچوب هاي آن تعيين شده است كه اميدواريم 
به تصويب كارگروه برس��د. حس��ن اجراي قانون 
اجاره و مسئوليت اجرا طبيعتاً با مراجع ذي صلاح 

قضايي است. 
يكي از موضوعاتي كه در برنامه هاي دولت چهاردهم 
قرار دارد، سرمايه گذاري در حوزه مسكن و تلاش 
براي افزاي��ش ساخت وس��از اس��ت. وزارت راه و 
شهرسازي اعلام كرده به دنبال راهكارهايي است كه 
خروج سرمايه از بخش مسكن رخ ندهد و سرمايه 
به بازارهاي غيرمولد موازي و رقيب همچون طلا و 
ارز سرازير نشود. در واقع با سياست هاي مبتني بر 
بهره گيري از سرمايه هاي بخش خصوصي و مردم، 
علاوه ب��ر منابع دولت��ي در تلاش اس��ت بتواند به 
تعهدات خود در بخش مسكن جامه عمل بپوشاند. 
همچنين اص��لاح قانون پيش فروش مس��كن و 
اس��تفاده از اين ابزار، در كن��ار تكميل واحدهاي 
نيمه تمام، توجه به مسكن اس��تيجاري و تأمين 
مس��كن ب��راي گروه ه��اي كم درآمد ب��ا هدف 
توانمندس��ازي اي��ن خانوارها، توجه به مس��كن 
كارگران و صنعت شهرها براي پاسخ به بخشي از 

نيازهاي جامعه نيز دنبال خواهد شد.

راهي به »رفاه«
»البته برخي گرفتاري هاي محس��وس 
اقتصادي ني��ز وجود دارد ك��ه بايد آنها 
را حل ك��رد اما نبايد ب��ا مخلوط كردن 
مسائل، پيشرفت هاي شگفت آوري را كه 
حتي باعث تحسين دشمنان شده است، 
ناديده گرفت...« اي��ن جمله  راهبردي 
رهبر حكيم انق��لاب در ديدار جمعي از 
فرماندهان نيروهاي مسلح، مرز روشني 
مي كش��د ميان س��ختي هاي معيشتي 
كه هر ايراني آن را ب��ا تمام وجود لمس 
مي كند و دس��تاوردهايي كه ايران را در جايگاه افتخار و اقتدار نشانده 
است. اين سخن، هم تلنگري است براي ديدن واقعيت هاي اقتصادي 
و هم دعوتي است براي قدرداني از مسير طي شده، اما پرسش مهم اين 
اس��ت: چگونه مي توان چالش هاي اقتصادي را به گونه اي حل كرد كه 
نه تنها دستاوردها در سايه نروند، بلكه همان مشكلات، خود به نردباني 
براي صعود و پيشرفت بيشتر تبديل شوند؟ پاسخ اين پرسش، پيش تر 
در پيام نوروزي رهبر معظم انقلاب ترسيم شده است: »جهش توليد با 
مشاركت مردم«. اين عبارت، نه صرفاً يك شعار، بلكه نسخه اي عملي 
و جامع نگر اس��ت؛ راهكاري كه اگر با اراده جمعي و حمايت مسئولانه 
همراه شود، مي تواند هم گره هاي معيشت را باز كند و هم عزت و اقتدار 

ايران را به قله هاي تازه اي برساند. 
مشكلات اقتصادي، بخش��ي از زندگي روزمره هموطنان مان شده اند. 
قيمت هايي كه هر روز بالا مي روند، پس اندازهايي كه زير فش��ار تورم 
آب مي ش��وند و بازاري كه گاهي آرامشش را از دست مي دهد، دغدغه 
ميليون ها نفر است. خانواده اي كه براي خريد گوشت و ميوه بايد چند 
بار حساب وكتاب كند يا جواني كه با مدرك دانشگاهي هنوز دنبال كار 
مي گردد، اين واقعيت ها را با تمام وجود حس مي كنند، اما اين تنگناها، 
تمام داستان ايران نيستند. اقتصاد ما، با نيروي جواني كه در رگ هايش 
جريان دارد، با منابع طبيعي ای ك��ه در جهان كم نظيرند و با تجربه اي 
كه از تحريم و بحران به دست آمده، آماده خيز برداشتن است. اگر اين 
مشكلات حل نشوند، خطر اينجاست كه دستاوردهاي بزرگ كشور، زير 
فشار روزمرگي ها در ذهن مردم گم شوند، پس بايد راهي يافت كه هم 

سفره مردم را پررنگ كند، هم پرچم پيشرفت را بالا نگه دارد. 
رهبر معظم انقلاب راه را نش��ان داده اند: توليد، قائمه اقتصاد اس��ت. 
وقتي كارگاه ها و كارخانه ها جان بگيرند، ش��غل س��اخته مي ش��ود، 
درآمد خانواده ها بالا مي رود و تورم آرام آرام عقب مي نش��يند، اما اين 
موتور، بدون سرمايه گذاري روشن نمي شود و بهترين سرمايه، همان 
پولي است كه در دست مردم است. برآورد شده بود نقدينگي كشور تا 
پايان14۰۳ از ۸هزارهزارميلي��ارد تومان بگذرد. اين حجم عظيم، اگر 
به جاي خريد س��كه، دلار يا آپارتمان هاي خالي، صرف راه اندازي يك 
كارگاه، يك مزرعه يا يك استارتاپ شود، مي تواند اقتصاد را زيرورو كند، 

اما چطور؟ با دستان مردم و پشتوانه دولت. 
مردم، اولين گام را بايد خودشان بردارند، چون هيچ تحول بزرگي، بدون 
اراده جمعي آغاز نمي ش��ود. تجربه هاي موفق، گوياتر از هر وعده اند. در 
ش��هرهاي مختلف، بارها ديده ايم كه چطور يك اي��ده كوچك، وقتي با 
جسارت و پشتكار همراه مي شود، مي تواند به كارخانه اي بزرگ، به اشتغال 
چندده نفر و حتي به صادرات بين المللي تبديل شود. جواني در جنوب 
كشور، با وامي اندك و مغز اقتصادي فعال، خط بسته بندي محصولات 
كش��اورزي راه انداخت، حالا محصولش تا بازارهاي خليج فارس رفته و 
چند خانواده از اين راه روزي مي برن��د يا زني در مركز ايران، كارخانه اي 
قديمي را احيا و تجهيزات را نوس��ازي كرد و با اعتماد به نيروي جوان، 
دوباره آن را سرپا نگه داشت، حالا صدها نفر نان خور آن كارخانه هستند. 
در بندرهاي جنوب ش��رق، زنان بومي دور هم جمع ش��دند، با كمترين 
سرمايه كارگاه صنايع دستي زدند و حالا پارچه ها و نقش هاي شان راهي 
ويترين فروش��گاه هاي خارجي شده اس��ت. اينها نه معجزه هستند، نه 
استثنا، اينها مردمي معمولي  هستند كه منتظر نماندند و به جاي گلايه، 
قدم برداشتند. همين الگو را مي توان در شركت هاي دانش بنيان هم ديد. 
امروز هزاران جوان ايراني در حال س��اختن راه حل هايي براي مشكلات 
واقعي  هستند: از سامانه هاي پزشكي پيش��رفته گرفته تا نرم افزارهاي 
هوشمند كشاورزي. دستگاهي س��اده براي تشخيص سريع بيماري يا 
الگوريتمي ب��راي كاهش مصرف آب در مزارع، ش��ايد از بيرون كوچك 
به نظر برسد، اما در دل خود، يك انقلاب اقتصادي است. اين داستان ها به 
ما يادآوري مي كنند كه حتي كوچك ترين سرمايه ها، اگر به سوي توليد 
و دانش هدايت شوند، مي توانند كشوري را متحول كنند و مهم تر از آن، 

غرور و اميد را به دل مردمش برگردانند. 
دولت، اما بايد ج��اده را ص��اف كند. اولي��ن گام، اطمين��ان دادن به 
سرمايه گذار است. كسي كه پولش را وارد توليد مي كند، بايد بداند نه 
دارايي اش به خطر مي افتد، نه قوانين فردا عوض مي ش��وند. متأسفانه 
گاهي يك توليدكننده به خاط��ر اختلاف با ي��ك اداره، ماه ها گرفتار 
كاغذبازي شده يا برعكس، نبود نظارت باعث شده است وام هاي كلان 
به جيب سودجويان برود. نظارت بايد هوشمند باشد؛ نه آنقدر شل كه 
فساد بتازد، نه آنقدر سخت كه توليدكننده را فراري دهد. مثلًا در فلان 
شهرك صنعتي، سيستمي راه افتاده است كه پرونده هاي مالياتي در 
يك هفته بررسي مي ش��وند، نه يك س��ال. چرا اين مدل نبايد فراگير 
باشد؟ دومين مانع، كاغذبازي است. وقتي كسي براي گرفتن مجوز، دو 
سال از اين اداره به آن اداره مي دود، انگيزه اش خاكستر مي شود. دريافت 
مجوز در ايران گاهي تا 7۰مرحله طول مي كشد، در حالي كه در برخي 
كشورها، زير 1۰مرحله است. قواي مختلف بايد درگاه ملي مجوزها را 
جدي بگيرند و همكاري كنند تا كارآفرين، به جاي جمع كردن امضا، 

مشغول توليد باشد. اين تغيير، فقط اراده مي خواهد. 
سومين مشكل، كالاهاي خارجي است كه مثل سيل، بازار را مي گيرند. 
توليدكننده اي كه با زحمت يخچال يا كاش��ي مرغوب مي سازد، چرا 
بايد با جنس چيني ارزان رقابت كند؟ برخي صنايع نشان دادند وقتي 
ويژندهاي خارجي رفتند، ايراني ها كيفيت را بالا بردند و فروش ش��ان 
چند برابر شد، اما هنوز گاهي مي بينيم كه يك دستگاه دولتي، به بهانه 
»كيفيت بهتر« جنس خارجي وارد مي كن��د. دولت بايد با تعرفه هاي 

هوشمند و نظارت دقيق، از توليدكننده ايراني سپر بسازد. 
دولت و رسانه ها بايد به مردم بگويند كجا سرمايه گذاري كنند. خيلي ها 
پول دارند، ولي نمي دانند چطور وارد توليد ش��وند. رسانه ها مي توانند 
به جاي تبليغات تكراري، برنامه اي بسازند كه داستان كارآفرين هاي 
واقعي را نشان دهد يا با گزارش هاي ميداني، مردم را با فرصت ها آشنا 
كنند. مثلًا در حوزه كشاورزي، سرمايه گذاري در گلخانه هاي كوچك با 
2۰۰ميليون تومان شروع مي شود و در دو سال سود مي دهد يا در انرژي 
پاك، پنل هاي خورش��يدي هم درآمدزا هستند، هم به محيط زيست 
كمك مي كنند. اين فرصت ها بايد مثل آفتاب، جلوي چشم مردم باشند. 
حل مشكلات معيشتي با پولپاشي و يارانه درست نمي شود. اينها مثل 
قرص سرماخوردگي، حال را بهتر مي كنند، ولي درمان نيستند. درمان 
واقعي، توليد اس��ت. وقتي كارگاه ها بچرخند، بيكاري كم و تورم مهار 
مي شود و مردم حس مي كنند اقتصادشان به دست خودشان است. آن 

وقت، دستاوردهاي ديگر كشور براي مردم ملموس تر مي شوند. 
اين كار، ساده نيس��ت. نياز به همت دارد؛ از كارگري كه صبح تا شب 
عرق مي ريزد تا مديري كه قانون را براي توليد روان مي كند، اما ايران، 
كشوري نيست كه از سختي ها بترسد. ما ملتي هستيم كه در جنگ و 
تحريم، از خاكستر، ستاره ساختيم. امروز، اقتصاد ما چالش دارد، ولي 
ظرفيت هايش، از جوان هاي خلاق تا بازارهاي تشنه منطقه، مثل گنجي 
آماده كشف  هستند. نسخه رهبر معظم انقلاب يك دعوت است: مردم 
پول شان را بياورند، دولت موانع را بردارد. اگر اين راه را برويم، گراني و 

بيكاري، به زودي قصه اي قديمي مي شوند.

وحيد عظيم نيا

دبير گروه اقتصادی 
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تداركات الكترونيكى دولت با شماره فراخوان 2003001549000026 برگزار نمايد. كليه مراحل برگزارى مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا 
 www.setadiran.ir ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايى پاكت ها  از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكى دولت (ستاد) به آدرس
انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلى، مراحل ثبت نام را در سايت مذكور و دريافت گواهى امضاء الكترونيكى را جهت شركت 

در مناقصه محقق سازند.
   تاريخ انتشار مناقصه در سامانه روز پنج  شنبه مورخ 1404/01/21 مى باشد. . 

   مهلت زمانى دريافت اسناد مناقصه از سايت: تا ساعت 16:00 روز دوشنبه تاريخ 1404/02/01
   مهلت زمانى ارائه پيشنهاد: تا ساعت 16:00 روز شنبه تاريخ 1404/02/13

   زمان بازگشايى پاكت هاى ((الف ، ب و ج )): ساعت 09:00 روز يك شنبه تاريخ 1404/02/14
     يادآورى 1:   اصـل تضمين (پاكـت "الف") مى بايسـتى حداكثر تا سـاعت 16:00 روزشـنبه مـورخ 1404/02/13 تحويل دبيرخانه كميسـيون معاملات                                                 

واقع در آدرس ذيل گردد.
  جهت دريافت اطلاعات بيشتر در خصوص اسناد مناقصه و تحويل پاكت  الف به آدرس خيابان قائم مقام فراهاني، بالاتر از تقاطع شهيد مطهرى،كوچه عرفان، 

پلاك 1، طبقه سوم، دبيرخانه كميسيون معاملات مراجعه يا با تلفن: 81563061 تماس حاصل فرمائيد.

ت  اول
نوب

خرما، ای�ن میوه  راهب�ردي و پرآوازه  ایران�ي، حالا براي کش�اورز چیزي جز ضرر، اس�ترس 
و بي پناهي نیس�ت. در جنوب کش�ور، از سیس�تان و بلوچس�تان تا خوزس�تان، نخل داران 
از بي توجه�ي وزارت جه�اد کش�اورزي ب�ه س�توه آمده ان�د. ن�ه قیم�ت تضمین�ي در کار 
اس�ت، نه تعاوني ها خری�د واقعي انج�ام مي دهند و نه ب�ازار صادراتي حس�اب وکتاب دارد. 
رحمدل بامري، عضو كميسيون كشاورزي مجلس صراحتاً گفته است: »متأسفانه نه تنها قيمت خرما 
تضميني نيست، بلكه ش��ركت هاي تعاوني زيرمجموعه وزارت جهاد كش��اورزي نيز خريد مناسبي 
انجام نمي دهند. در نتيجه، دلالان و سلف خران با پيش خريدهاي ناعادلانه، كشاورزان را تحت فشار 
قرار مي دهند...«. جالب تر اينكه، همين خرماي بي مش��تري داخلي، در قطر، كويت و امارات با چند 
برابر قيمت فروخته مي شود، اما چون دولت با محدوديت هاي صادراتي بي منطق، دست كشاورز را 
بسته، تنها برنده  ميدان، واسطه و سلف خرها هستند. از طرفي نبود سردخانه هاي مناسب و تأخير در 
پرداخت ها، كار را به جايي رسانده است كه بعضي از نخل داران، قيد برداشت خرما را مي زنند چون 
»خرج كارگرش بيشتر از قيمت فروش است.« خرما مثل گندم نيست كه از فساد در امان باشد. نبود 
مديريت و تأخير در خريد، يعني ضرر مستقيم به نخل دار و لطمه به توليد. حالا بايد پرسيد: آيا وزارت 

جهاد كشاورزي، قرار است فقط تماشاگر باشد يا بالاخره كاري خواهد كرد؟

سود دلال، زیان نخل دار

وقتي وزارت جهاد فقط تماشا مي كند

  كشاورزی

امین جلالی     |    ایرنا


